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VERGADERING VAN DONDERDAG 28 JUNI 1894. 
(GKOPBND TK 11 UREN' ) 

Ingekomen: 1°. berichten van leden ; 2°. adressen; 
3°. drukwerken. — Mededeeling van de benoeming 
•van rapporteurs over wetsontwerpen. — Verslag 
uitgebracht over een wetsontwerp; bepaling van 
het tijdstip van behandeling. — Afleggen van de 
beloften en de verklaring door den heer Pijnacker 
Hordijk. — Benoeming van eene Commissie van 
Voorbereiding voor het wetsontwerp betreffende het 
in werking treden van de wet op het faillissement 
enz. — Besluit genomen over de behandeling van 
Regeeringsbescheiden. — Mededeeling van den Mi-
nister van Koloniën omtrent de expeditie naar 
Lombok. — Behandeling en aanneming van ver-
scheidene wetsontwerpen. — Vergadering met 
gesloten deuren. — Verslagen uitgebracht over 
adressen. — Uiteengaan der Kamer tot nadere 
bijeenroeping. 

Voorzitter: de heer Glelchman. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 83 leden, te weten 
de heeron: 

Tijdens, Hartogh, Smeenge, Hennequin, Land, Mut-
saers, Dobbelmann, Pchaepraan, Bastert, Zijlma, van 
Gennep, Haffmans, F. van Bylandt, Meesters, Seret, 
Everts, Kerdijk, van Kerkwijk , van der Schrieck , Michiels 
van Verduy:ien, E. Smidt, de Lange, M. Mackay, de 
Beaufort, Roessingh , de Boer, Setienei, van Deinse,l)on-
ner, Hesselink van Suchtelen , Mees, Plate, C. van Bylandt, 
Viruly Verbrugge, de Savornin Lohman, Willinge, Rink, 
Houwing, Drucker, van Vlijmen, Guyot, 1'vttersen, 
Truijen , Knijff, Cremer, Goekoop, Lely, Tak van Poort* 
vliet, Beelaerts van Blokland, Bool, Gonrad, van Gijn, 
Bouman , Pijnappel, Farncombe Sanders , Veegens, Hel'.tt, 
Smits van Üijen, Hintten, de Kanter, Rutgers van Rozen-
burg , Goeman Borgesius , van Alphen, Travaglino , v».n 
Teelden, Lucasse, van Karnebeek, Bahlmanu, de Ras, 
Pijnacker Hordijck , Tydeman, Kolkman , Roijaards van 
Jen Ham , van Limburg Stirum, van der Kun , Lieftinck, 
Borret, d'Ansembourg, Harte, T. Mackay , Vos de Wael 
en van Dedem, 

en al de heeren Ministers. 

De nutiil»" van het verhandelde in de vorige vergadering 
worde g- MI goedgekeurd. 

De Voorzitter deelt mede: 

A. dat zijn ingekomen : 

1°. berichten van de heeren Schaafsma, Ferf en van 
Berckel, dat zij verhinderd zijn de vergadering bij te wo-
nen, de eerste wegens ambtsbezigheden , de laatste door 
onverwachte bezigheden. 

Deze berichten worden voor kennisgeving aangenomen ; 

2°. de volgende adres en: 
een van de Kamer va i koophandel en fabrieken te 

Utrecht, houdende bedenkingen tegen het wetsontwerp tot 
beveiliging van fabriekarbeiders tegen ziekte en ongevallen. 

Dit adres zal worden gezonden aan de Commissie 
van Rapporteurs over het genoemde wetsontwerp. 

twee van C. L. F. van .Schelven, predikant, en A. H. 
van Loukhuyzen, sigareufabrikaut, beiden te Wageningen, 
houdende klachten tegen dei> kantonrechter aldaar; 

een van J. Heemskerk te Hazerswoude, landbouwer en 
uitgever van het weekblad: Ons Streven, houdende ver-
zoek om betere toepassing en naleving van de Zon.iagswet. 

Deze adressen zullen worden verzonden naar de 
Commissie voor de Verzoekschriften ; 

een van A. van Weezen, te Leiden, over veronderstelde 
verduistering van gelden, behoord hebbende tot de nala-
tensebap zijner ouders. 

Dit adres is, als ongezegeld, ter zijde gelegd. 

3°. de volgende drukwerken: 
van den Minister van Buitenlandsche Zaken , een pakket 

boeken, ontvangen van de Fransche Commissie voor inter-
nationalen ruil van boeken te Parijs; 

van den Minister van Waterstaat, Ibrulel en Nijverheid , 
de Gegevens der herziene rivierkaart, blad Kampen. 

Deze drukwerken zullen worden geplaatst in de 
boekerij der Kamer; 

B. dat door de afdeelingen tot rapporteurs zijn benoemd 
voor de wetsontwerpen: 

wijziging van hoofdstuk VIII der Str.atsbegrooting voor 
1894, de heeren de Ras, Lieftinck, Cremer, Bahlmanu en 
van Vlijmen (voorzitterj; 

bepalingen tot beveiliging van personen die in fabrie-
ken en werkplaatsen arbeid verrichten, tegen ziekten of 
ongevallen , de heeren van Alphen , Kerdijk (voorzitter), 
Tydeman, Bahlmann en Hartogh ; 

C. dat de Commissie van Rapporteurs gereed is met 
baar verslag over het wetsontwerp tot wijziging van 
hoofdstuk VIII der Staatsbegrooting voor 1894. 

De Voorzitter : Krachtens art. 65 van het Reglement 
van Orde stel ik voor, de behandeling van dit wetsont-
werp te doen plaats hebben onmiddelijk na de reeds aan 
de orde gestelde wetsontwerpen. 

Daartoe wordt besloten. 

Het nieuw gekozen lid, de heer Pijnacker Hordijk, tot 
wiens toelating na eedsaflegging in de vorige vergadering 
is besloten, is in het gebouw der Kamer aanwezig. Ik 
verzoek den heer grillier dien heer te willen binnenleiden. 

De heer Jf. JI. Pijnacker Hordyk. door den griffier 
binnengeleid, legt de bij de Grondwet voorgeschreven 
beloften en verklaring af. 

Handelingen der Staten-Generaal. — 1894. — II. 
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De Voorzitter: Ik wennen den beer Pijnacker Hordijk 
geluk met zijne benoeming en verzoek bem plaats te nemen. 

De heer Pijnacker Hordijk zal behooren tot de tweede 
afdeeling. 

Ik heb de eer aan de Kamer voor te stellen eene Com-
missie van Voorbereiding te benoemen voor het onderzoek 
van het voorstel van wet, houdende bepalingen omtrent het 
in werking treden van de wet op het faillissement en de 
surséance van betaling, de wijziging van bestaande wetten 
in verband daarmede en den overgang van de oude wet-
geving tot de nieuwe. 

Dienovereenkomstig wordt besloten en daar de Kamer 
de benoeming niet aan zich wenscht te behouden, 
benoemt de Voorzitter tot leden dier Commissie de 
heeren Travaglino, Hartogh, Hintzen, Lucasse en 
Drucker. 

De Voorzitter: Er zijn eenige Regeeringsbescheiden, 
waaromtrent een besluit kan genomen worden, of zij een 
bepaald onderzoek vorderen: 

verslag van den toestand der Rijks-Academie van Beel-
dende Kunsten, in het jaar 1893; (6) 

uitleveringsverdrag met den Oranje-Vrijstaat; (11) 
verslag omtrent den toestand van het Kroondomein in 

het jaar 1893; (12) 
opgaven betreffende den verkoop van domeinen enz., 

over 1893, 
welke stukken niet gedrukt, maar ter inzage voor 

de leden ter griffie zijn nedergelegd; 
toetreding van Luxemburg en België tot de schikking, 

houdende bijzondere bepalingen voor het internationaal 
spoorwegvervoer tusschen Nederland en andere Staten; (31) 

opgaven betreffende de opbrengst van het recht van 
successie en van overgang over 1893; (33) en 

verslag van de bevindingen en handelingen van het 
veeartseuijkundig Staatstoezicht in het jaar 1892. (44) 

Deze stukken worden achtereenvolgens voor kennis-
geving aangenomen. 

De Voorzitter: Ik geef het woord aan den heer 
Minister van Koloniën tot het verstrekken van de door 
hem toegezegde inlichtingen. 

De heer Bergsma , Minister van Koloniën: Mijnheer 
de Voorzitter ! De mededeelingen welke ik ten aanzien van 
de verwikkelingen met Lombok in de Eerste Kamer der 
Staten-Generaal op 8 Juni 11. gedaan heb, waren in hoofd-
zaak gebaseerd op een telegram van den Gouverneur-
Generaal , op de dossiers die aan het Departement van 
Koloniën berusten en op mijne eigen ervaring, in vroegere 
betrekkingen in Indië verkregen. 

Met de laatste Engelsche mail heb ik een brief van 
den Gouverneur-Generaal ontvangen , waarin de zaak in 
het breede uiteengezet is. 

Aangezien ik mag onderstellen dat mijne mededeelingen 
in de Eerste Kamer ook hier bekend zijn, meen ik mij 
thans te kunnen bepalen tot het voorlezen van enkele pas-
sages uit dien brief, welke tot aanvulling kunnen strekken van 
hetgeen ik aan de overzijde van het Binnenhof heb gezegd. 

In dien brief van 22 Mei jl. lees ik: 
»Sedert bijna drie jaren duurt nu reeds de oorlog op het 

eiland Lombok, uitgelokt door de knevelarijen en de wil-
lekeur, waaraan de Sassaksche bevolking van de zijde van 
het vorstenbestuur blootstond. De oorlog wordt gevoerd 
met afwisselend geluk: geen der beide partijen schijnt sterk 
genoeg te zijn om de andere ten onder te brengen. 

Aangezien nu de opstandelingen zich in geen geval vrij-
willig zullen onderwerpen, daar zij weten ook bij vrijwil-

lige onderwerping geen genade te zullen vinden en zeer 
zeker geen redres hunner grieven, zoo laat het zich aanzien 
dat, indien er van buiten geen invloed op den gang van 
zaken op Lombok wordt uitgeoefend, de toestand van de 
drie laatste jaren nog ger limen tijd zal worden bestendigd. 

Inmiddels dreigt door dien voortdurenden strijd, blijkens 
het in afschrift hierbij overgelegd rapport van den contro-
leur der 2de klasse bij het binnenlaudsch bestuur J. H. 
Liefrinck, dd. 12 Maart 11. n". 12, de geheele bevolking 
van het eiland te gronde te zullen gaan. Reeds thans schijnt 
de nood op sommige plaatsen zoo hoog gestegen dat lieden 
van honger zijn omgekomen. 

Onder die omstandigheden komt het mij voor dat de 
plicht der Nederlandsch-Indiscbe Regeering als suzerein 
over Lombok medebrengt om den toestand harer onder-
danen aldaar, waarvan een deel trouwens reeds herhaal-
delijk hare bescherming inriep, niet verder lijdelijk te 
blijven aanzien, doch dat die plicht dringend gebiedt tus-
sclïenbeide te komen. Zij zoude dan alleen gerechtvaardigd 
zijn om zich hieraan te onttrekken , indien het haar met 
het oog op hare macht of uit een politiek oogpunt onmo-
gelijk ware om des noodig aan hare vertogen het toepassen 
van dwangmiddelen tegenover Lombok te verbinden. Zooals 
ik echter aanstonds hoop aan te toonen is dit op het oogen-
blik niet het geval. 

Behalve in den allertreurigsten staat van zaken op 
Lombok bestaat voor onze tusschenkomst echter nog eene 
andere en evenzeer dringende reden , welke gelegen is in 
de houding van het inlandsch bestuur. 

In deze laatste drie jaren heeft het Lomboksche bestuur 
bij voortduring gehandeld alsof art. 1 van het contract van 
7 Juni 1843, waaruit zijne onderworpenheid aan onze 
su^ereiniteit voortvloeit, eenvoudig niet bestond. 

Toen nu drie jaren geleden (Juni 1891) het bestuur van 
Karang-asem krijg voerde tegen den Dewa Agoeng van 
Klongkoeng, zijn de vorsten van Lombok begonnen om, 
zonder het Gouvernement daarin eenigszins te kennen, 
troepen en oorlogsbehoeften naar Bali te doen overvoeren 
om Karau-gasem bij te staan. 

In Augustus d. a. v. brak de opstand der Sassaksche 
bevolking uit. De vorsten verzuimden aan het Gouvernement 
eenige kennisgeving nopens dien opstand te doen toekomen. 
Toen daarop de controleur Liefrinck in Februari 1892 het 
verzoek deed om te Mataram door de vorsten te worden 
ontvangen, werd ouder gezochte voorwendsels aan dat 
verzoek geen gevolg gegeven, terwijl twee brieven van 
den resident onbevredigend en ontwijkend werden beant-
woord. De vorsten voerden wapens en oorlogsmaterieel in 
zonder eeuige vergunning daartoe van het Gouvernement 
te vragen, en bezigden zelfs voor het vervoer van troepen 
over zee en voor andere oorlogsdoeleinden stoomvaartuigen 
met geheele of gedeeltelijke Europeesche bemanning. Zij 
gingen hiermede voort, hoezeer zij ook door den controleur 
Liefrinck er herhaaldelijk op gewezen werden, dat de 
invoer van wapens in Nederlandsch-Indië verboden is, 
tenzij na verkregen vergunning van bet Gouvernement, 
en dat de Nederlandsch-Indische Regeering het gebruik 
van de bovenbedoelde stoomschepen voor oorlogsdoeleinden 
in ieder geval niet kon toestaan. Aan den kapitein van 
een dier schepen verboden de vorsten zelfs aan boord van 
Hr. Ms. oorlogsschepen te gaan , hetgeen ten gevolge had 
dat bedoelde kapitein, toen hij daartoe werd uitgenoodigd, 
weigerde aan boord dier oorlogsschepen ter vertooning 
zijner papieren te komen en zich bovendien zeer ongepast 
tegenover de Nederlandsche marine-autoriteiten gedroeg. 

Toen de resident daarop in Mei 1892 persoonlijk op 
Lombok omtrent deze verschillende feiten opheldering aan 
de vorsten kwam vragen, werd hij verhinderd om zich 
met de vorsten zelf te onderhouden en werd namens hen 
op hoogen toon verklaard dat het Lomboksch bestuur zich 
door de voorschriften van het Gouvernement op het stuk 
van den invoer van oorlogsbehoeften en hel; verbod om 
vaartuigen voor oorlogsdoeleinden te gebruiiiui., niet ge-
bonden achtte; excuses over het onbeb orhjk gedrag 
van den kapitein werden geweigerd. 

i 



47 

9de VERGADERING. — 28 JUNI 1894. 

Mededeeling van den Minister van Koloniën omtrent de expeditie naar Lombok. 

Ook later in hunne brieven wilden de vorsten er nooit 
toe komen de bevoegdheid te erkennen van het Gouver-
nement om politiemaatregelen ter zee ook op hen toe te 
passen. Toen hunne schepen in beslag genomen werden 
protesteerden zij daartegen alsof dit eeue onrechtmntige 
daud ware geweest. 

Eindelijk in Juni 1893 werd door den resident aan het 
bestuur aangezegd, dat een afgezant aan de vorsten een 
brief van den Gouverneur-Generaal zelven zoude komen 
overbrengen. 

Om futiele redenen en op zeer onbeleefde wijze weigerde 
men den brief in ontvangst te nemen, en eerst in Maart 
11., dit is zeven maanden daarna, werd een schrijven van 
de vorsten ontvangen, meldende dat men thans tot de 
ontvangst bereid was , zonder echter dat bij deze verklaring 
weder eenig woord van leedwezen gevoegd was over de 
omstandigheid dat men den brief niet vroeger in ontvangst 
had kunnen nemen." 

Dit laatste punt wensch ik even toe te lichten. De con-
troleur Liefrinck is met dien brief van den Gouverneur-Geue-
raal naar Lomb'jk afgevaardigd. Per stoomschip Sperwer 
is hij den 24sten Juli 1893 op de reede van Ampenan 
aangekomen. Onmiddellijk daarna zond hij, zooals de ge-
woonte is, den inlandschen tolk naar den wal om kennis 
te geven van de aankomst van een afgezant van het Ne-
derlandsch-Indische Gouvernement, met het verzoek, dat 
men de noodige maatregelen zou nemen, opdat hijdebar-
queeren en naar Mataram zou kunnen gaan. Den volgenden 
dag werd hem gezegd, dat de vorst en de kroonprins 
spoedig naar Mataram zouden komen en men hem trans-
portmiddelen zoude zenden om dienzelfdeu dag eveneens 
derwaarts te gaan; maar die transportmiddelen bleven uit, 
zoo lat de controleur aan boord moest blijven. Den 2östen 
Juli werd hem toen bericht, dat hij des avonds naar den wal 
zou kunnen komen , maar nog denzelfJen dag werd aan 
de met zijne ontvangst belaste hoofden wederom tegen-
bevel gegeven, op grond dat de oorlogstoestand het niet 
toeliet. 

Den 27sten en 28sten kwam er telkens opnieuw uitstel. 
Den 29sten Juli kwam een zaakwaarnemer uit Singapore 
op de reede, die onmiddellijk debarqueerde en naar Mata-
ram vertrok, waarna weldra aan den controleur melege-
deeld werd, dat men den afgezant van het Nederlandsch-
Indische Gouvernement niet kon ontvangen en dat hij 
beter deed weder naar Boeleleng terug te keeren. Dit is 
eene behandeling die, dunkt mij, het Gouvernement zich 
niet kon laten welgevallen; men zal dit ook in Nederland 
begrijpen. 

Deze houding van den vorst van Lombok, als leenman 
tegenover zijn suzerein, zou reeds genoegzaam zijn om 
satisfactie te eischen. 

Naast die reden wordt in den brief van den Gouverneur-
Generaal genoemd de verplichting van het Nederlandsch-
Indisch Gouvernement om niet lijdelijk aan te zien dat de 
bevolking van een eiland, dat tot het grondgebied van 
Nederlandsch-Indiö behoort, langzamerhand zou worden 
uitgemoord. 

Ik geloof dat, om eene schets te geven van den toe-
stand op het eiland, ik niet beter kan doen, dan enkele 
Eassages voor te lezen uit het rapport van den controleur 

iefrinck van 12 Maart jl. dat de Gouverneur-Generaal in 
den aanvang van zijnen brief heeft aangehaald. 

De controleur is den 27sten Februari, van Boeleleng 
vertrokken en is, na eerst een brief van den resident aan 
do vorsten van Lombok, het bericht zijner zending inbou-
deüde , te Ampenan te hebben afgegeven , den volgenden 
dag op de reede van Pidjoe aangekomen. Onmiddellijk werd 
op zijn verzoek het hoofd van het Sassaksche landschap 
Sakra opgeroepen, en nadat dit hoofd gekomen was, is 
hij den 3den Maart gedebarqueerd, om den volgenden 
morgen met het hoofd en diens volgelingen naar Sakra te 
vertrekken, waar hij des namiddags te half twee aankwam. 

Ik zal nu voor een oogenblik het woord geven aan den 
heer Liefrinck zelf, waar hij den tocht beschrijft dien hij 
over het eiland gemaakt heeft. 

»Den volgenden morgen", zoo schrijft hij , »ging ik de 
inde nabijheid van Sakra gelegen vestigingen dier vlucbte-
lingen bezoeken, en was al spoedig in de gelegenheid op te 
merken , dat de berichten aangaande den toestand dier lieden 
te Boeleleng verspreid , niet in het minst overdreven zijn. 
Voor een groot deel zijn hunne verblijfplaatsen enkel van 
klapperbladen gemaakt en is er van eene eenigszins behoorlijke 
ligplaats geen sprake, zoodat de veelvuldig voorkomende 
ziektegevallen ook wel voor een deel daaraan zullen 
moeten worden toegeschreven. 

Door die tijdelijke vestigingen wandelende, behoeft men 
niet meer te vragen of daar gebrek heerscht; die holle 
gezichten, die uitgeteerde lichamen zeggen het maar al 
te duidelijk. 

Onder de kleine kinderen is het nog bet ergst; door het 
gebrek en de ellende van de laatste maanden is er van 
hen bijna niets dan vel en been overgeschoten. 

Ook zag ik op verscheidene plaatsen de menschen bezig 
hun maaltijd te bereiden, die voor velen slechts bestond 
uit een mengsel van gehakten papajastam, pisaugstam 
en wat jonge bladeren, terwijl bij uitzondering er bier 
en daar een handje vol djagoeng aan toegevoegd werd. 

Na deze wandeling, waarop ik een paar honderdtal van 
die ongelukkigen bezocht, was dan ook mijn eerste indruk 
dat hulpverstrekking hier gebiedend noodzakelijk was en 
in verband met de omstandigheid, dat ik wist dat daaraan 
in dat geval gevolg zou worden gegeven , vormde ik reeds 
het plan den volgenden dag naar boord terug te keeren, 
ten einde U Hoogedelgestrenge zoo spoedig mogelijk met 
mijne bevinding in kennis te kunnen stellen." 

De controleur heeft over de zaak een onderhoud gehad 
met de hoofden , en wat hij daarbij vernam verhaalt hij aldus: 

»Bij dat onderhoud terugkomende op hetgeen ik dien 
morgen gezien had , wees men er mij dadelijk op, dat, 
hetgeen ik bij zoo een kortstondig bezook had kunnen 
waarnemen, maar eene kleinigheid was en dat op vele 
plaatsen, voornamelijk in het district Praja, de ellende 
nog veel grooter was. Ten einde mij eenig idee te geven 
van den omvang van het gebrek, werden mij 28 desa's op-
genoemd , die bijna geheel zijn verlaten, waaronder ver-
scheidene, zooals Raraug, Kopang, Batoe-klian en Toeradadi, 
die vroeger 3000 en meer inwoners telden , zoodat, volgens 
hun zeggen , naar zeer matige berekening, het aantal dier 
zwervers op minstens 50 000 personen moet worden geschat. 

Er is dan ook bijna geen desa of gehucht, waar men er 
niet een grooter of kleiner aantal aantreft; soms worden 
zij in de desa zelve opgenomen en vestigen zij zich op de 
bestaande erven , waar veelal ook de open plaats onder 
de rijstschuur, door klapperbladeren omgeven , tot woning 
voor eene geheele familie is ingericht; somtijds vereenigen 
zij zich in groepen buiten de desa. Alle hoofden verklaarden 
dat zij zooveel mogelijk deden om het lot dier ongelukkigen 
te verzachten, doch dat het verstrekken van levensmid-
delen aan allen, hunne krachten ver te boven gaat. 

Ook zij hebben veelal de beschikbare ruimte op hunne 
erven aan de lieden afgestaan; één hunner had er , naar hij 
verzekerde, meer dan 70 op zijn erf gehuisvest." 

» Ik bezocht" zegt de controleur verder,»in de volgende 
dagen de desa's Mas Bagei, Dasan Lekong, Kali djaga en 
Pring-gabaja, alwaar, evenals in de nabijheid daarvan ge-
legen doesoens, zich vele vluchtelingen bevonden , wier toe-
stand geheel gelijk was aan die tö Sakra, ja, in eersten 
laatstgenoemde desa was het naar ik vermeende nog erger. 

Het grootste gebrek moet echter heerschen in het district 
Praja, waarheen ik mij niet kon begeven , aangezien die 
tocht mij drie dagen gekost zou hebben en ook , dewijl 
het gerucht liep, dat aldaar eiken dag een overval van 
de Balineezen te wachten was. 

Na hetgeen ik in de verschillende plaatsen zag, geloof 
ik thans, dat het bericht te Boeleleng aangebracht, dat 
in de omstreken van Praja menigmaal lijken aan den kant 
van den weg gevonden worden, waarheid bevat; gezien 
heb ik zulks wel nergens, doch de zwakke uitgeteerde 
lichamen van het gros dier vluchtelingen in aanmerking 
genomen, behoeft men er zich niet over te verwonderen, 
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dat zij op reis van de eene naar de andere desa bezwijken. 
Overal werden mij dezelfde verbalen gedaan omtrent 

de oorzaken van bet groote gebrek en ook bleken op de 
later bezochte plaatsen dezelfde surrogaten als voedings-
middeleu te worden gebruikt. 

Menigmaal komt het vuor, dat ouders hunne kinderen 
verkoopen om zich eenig voedsel te kunnen verschuilen •. 
gewoonlijk bedraagt de prijs een rijksdaalder, doch ook 
waren er gevallen bekend, dat zij er niet meer vuor kon-
den bedingen dan 400 kepengs [f 0,80 zilver]. 

Mot uitzondering van die van Praja ontmoette ik alle 
thans gezagvoerende hoofden van de Oostkust. De meest 
invloedrijken onder hen zijn Raden G'dé Mamy Ketawang 
v..n Balen, Raden G'dó Malajoa Keaoema en Baden Soehara 
van Mas Bagei, Ra len Raran^ van Rarang, Mangei Kanat 
van Batoe Klian en Baden G'dé Wiranom van Pringga-beja. 

Zooals mij uitdrukkelijk was opgedragen, heb ik er mij 
geheel van onthouden met die hoofden over hun itrtjd 
tegen de Balineezen te spreken en bij elk onderhoud o '1%. 
dadelijk op den voorgrond gestel 1, dat ik uitsluitend ge-
zonden was om een plaatselijk onderzoek in te stellen 
naar den toestand van de bevolking, in verband met het 
groote gebrek aan levensmiddelen. 

Dit nam echter niet weg, dat van de zijdo van die 
hoofden telkens op den sedert de laatste jaren gevoerden 
oorlog werd teruggekomen, waarbij zij ook weer ver-
haalden , hoe zij er toe gekomen waren zich tegen bet 
Bulisch bestuur te verzetten, naar aanleiling van de be-
handeling, die zij en hunne onderhoorigen ondervonden, 
welke mededeelingen geheel overeenkomen met hetgeen 
vroeger reeds meermalen daaromtrent werd gerapporteerd. 
Wat er ook moge gebeuren, zoo lieten verscheidene hunner 
zich uit, ons weder onderwerpen aan het Baüsch bestuur, 
dat nimmer; wat wij daarvan in de laatste jaren vóór den 
oorlujr ondervonden, gaat alle beschrijving te boven, en 
mocht wellicht later het Gouvernement ons daartoe willen 
dwingen, dan zou het maar beter zijn, dat wij tot den 
la-itsten man toe werden afgemaakt. 

Zoo spreken de hoofden, hetgeen geene verwondering 
behoeft te baren, daar de uitlating van A^ak agoeng Made, 
omtrent zijne plannen na het onderdrukken van den op-
sfand , van" algemeene bekendheid is. Hij toch heeft vroeger 
in eene groote vergadering te Mataram verkondigd, dat 
het zijn voornemen was om , zoo spoedig het geheele land 
we !er onder zijn bestuur stond , alle vroeger gezagvoerende 
hoofden . alle afstammelingen van aanzienlijk geslacht er, 
alle hadjis te laten ombrengen , en wanneer het hieronder 
te vermelden gerucht, dat thans op de Oostkust van 
Lombok de ronde doet, waarheid bevat, dan schijnt bij 
werkelijk zijne domme haat zoover te drijven , aan dat 
plan gevolg te willen geven ook. 

Onlangs moeten er twee aanzienlijken van Praja aan 
het dringend verzoek van Goesti G'dé Djlantik, vorst 
van Karang-asem , om zich weder onder zijn bestuur te 
stellen, gevolg gegeven hebben en werden zij door hem 
goed ontvangen , van bet noodiyre voorzien en gehuisvest 
in de nabijheid van de desa SSekarbela. Nauwelijks bad 
Anak agoeng Made hiervan geboord, of hij liet ben naar 
Tj;ikra-Negara oproepen en r.a hen een dag aldaar te 
hebben aangehouden, zonder eenige andere verklaar ban 
reden dan zijne haat tegen alle Sassaksche grouten, ver-
moorden." 

Is het wonder dat bij den Gouverneur-Generaal na de 
ontvangst van een dergelijk rapport de overtuiging rijpte 
dat geen oogenblik meer geaarzeld mocht wonlen om 
tusschenbeide te treden en dat hij onverwijld den Raad 
van Indie raadpleegde over de te volgen gedragslijn ? 
"Wat de Gouverneur-Generaal daaromtrent schrijft zal ik 
nog even voorlezen. 

Na eerst een resumé te hebben gegeven van h^t rap-
port van den controleur, zegt hij: » het is mijn voornemen 
allereerst den resident van Bali te gelasten , zich alsnog 
persoonlijk tot de vorsten van Lombok te begeven, lezen 
de grieven en bezwaren der Indische Regeering bloot te 
leggen en tevens hun drie eiseben te stellen: 

1°. eene betuiging van spijt over de tot dusverre aan-
genornen ongepaste houding tegenover het Gouvernement 
en zijne ambtenaren; 

2°. de plechtige verzekering dat het vorstenbestuur voort-
aan stiptelijk zal opvolgen de bevelen, uitgevaardigd door 
den Gouverneur-Generaal als uitoefenende de Regeering 
in geheel Nederlandscb-lndiS, waarvan Lombok een deel 
uitmaakt, met name zijne bevelen betredende den in- en 
uitvoer van oorlogsbehoeften en het gebruik van stoonv 
schepen met geheel of gedeeltelijk Europeesche bemanning; 

3°. de aanvaarding door het bestuur van de bemiddeling 
van den resident van Bali en Lombok, om aan den ver-
warden toestand op Lombok een einde te maken en de 
belofte zich neder te leggen bij de regeling, welke de 
resident naar bevind van zaken zal treilen." 

Het zijn bovengenoemde grieven en eisehen, welke op 
last der Regeering door den resident van Bali en Lombok 
aan de vorsten van Lombok zullen zijn voorgehouden. Ik 
heb het telegram, dat daarover handelt, gepubliceerd, 
zoodat het bekend mag worden geacht. 

Men herinnert zich, hoe de resident, aankomende, aan 
de beide zonen van den ouden vorst de grieven en eisehen 
heeft voorgelezen, en drie dagen bedenktijd heeft gegeven; 
hoe die vorsten , telkens uitstel vragende, den tijd onge-
bruikt hebben laten voorbijgaan ; hoe de resident, na op 
den laatsten dag nog gewaarschuwd te hebben, dat wan-
neer het antwoord niet binnen den gestelden tijd van drie 
dagen zou zijn ingekomen , dit als eene weigering zou 
worden beschouwd , geëindigd is met onverrichterzake terug 
te keeren. Daarna heeft de Gouverneur-Generaal de expe-
ditie gelast. 

Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat ik aan het boven-
staande niet veel meer zal behoeven toe te voegen. Alleen 
nog enkele punten. 

Er is gevraagd: » waarom juist nu tot de expeditie be-
sloten ?" En dan kan ik hierop antwoorden , dat rnen met het 
nemen van afdoende maatregelen reeds bijna 2'/j jaar heeft 
gewacht, en dat, wanneer men er thans niet toe was 
overgegaan , het eiland eene woestenij zou zijn geworden 
en de bevolking* langzamerhand zou zijn uitgemoord. 

Ik kan mij drie gevallen voorstellen: In de eerste plaats, 
dat de vorst van Lombok er in slaagt den opstand der 
Sassaksche bevolking te onderdrukken, en men begrijpt 
zich hoe die bevolking er dan zal afkomen. In de tweede 
plaats , dat de Sassakkers , die de Balineezen in aantal verre 
overtreffen, de overwinning behalen. Dan zal de Regeering 
toch handelend moeten optreden , maar zullen de Sassak-
kers zeggen : wij hebben in onzen nood te vergeefs uwe 
hulp ingeroepen , nu willen wij niet meer van u weten. 
Maar het waarschijnlijkste geval is, dat de toestand van 
wanorde nog jaren z-d voortduren. Eu dan behoeft men 
niet te vragen , welke de toestand zal zijn van het eiland, 
dat vroeger algemeen bekend stond als een der schoonste 
van den fndischen Archipel. 

Eene tweede vraag was: of wij wel krachtig genoeg zijn 
tot het ondernemen der expeditie. Ik heb daaromtrent 
de meest geruststellende berichten uit IndiS ontvangen. 
Bovendien geschiedt de organisatie op zoodanige wijze, dat 
wij geen oogenblik behoeven te vreezen , dat terugtrekken 
noodzakelijk zal zijn. Het is natuurlijk altijd mogelijk, 
dat. onze troepen in den beginne eenigen tegenspoed, onder-
vinden , maar van échec kan bijna geen sprake zijn. En 
al mocht iets dergelijks voorkomen , dan is het zeker dat 
het zóó schitterend zou worden uitgemaakt, dat de vorsten 
van Lombok ten slotte bet hoofd in den schoot zullen leggen. 

Wij hebben — zooals ik aan de Eerste Kamer reeds mede-
deelde — eene expeditie, bestaande uit drie bataljons c. a. 
en daarbij komt van de scheepsmacht eene groote landings-
divisie, die gerekend kan worden te bestaan uit ruim 400 
man. 

Ik kan nog mededeelen , dat op 3 Juli de expeditie van 
Soerabaija zal vertrekken. 

Nu nog één punt. In Indie is men algemeen van oordeel, 
dat voor de Regeering niets anders overblijft dan deze 
expeditie te zenden. Ook ik ben overtuigd dat niets anders 
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mogelijk is en zoo gaarne zoude ik zien, dat bet Neder-
laudsche volk vertrouwen had op bet beleid dat in de 
Nederlandsch-Iudische bezittingen wordt gevoerd, vertrou-
wen tevens in de bekende dapperheid van het Nederlandsch-
Iudische leger en dat bet dus ook deze expeditie met vol 
vertrouwen zag vertrekken. 

Do Voorzitter: Namens de Kamer dank ik den heer 
Minister van Koloniën voor de gegeven inlichtingen. 

Aan de orde is de behandeling van de volgende wets-
ontwerpen: 

I. KWIJTSCHELDING VAN BBNE DEN LANDE AANKOMENDE 
VORDBKING. ( 2 6 ) 

Dit wetsontwerp wordt zonder beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

II. WIJZIGING VAN HET AANSLUITINGSPUNT VAN DEN ZIJTAK 
NAAR PASIRIAN VAN DEN SPOORWEG VAN P R O B O L I N G G O OVER 

KLAKAII EN DJEMBBR NAAR PANAROEKAN. (47) 

De algemeene beraadslaging wordt geopend. 
De heer van Kerkwijk: Bij de wet van 23 Juni 1893 

(Staatsblad n°. 115) werden gelden toegestaan voor den 
aanleg van een spoorweg van Probolinggo over Klakah 
en Djember naar Panaroekan met een zijtak naar Pasirian, 
en werd bepaald, dat deze zijtak te Randoeagoeng aan 
de hoofdlijn zou aansluiten. Nu reeds komt de Regeering 
ons zeggen, dat bij nader onderzoek gebleken is dat die 
richting niet gevolgd moet worden. liet is zeker zeer af 
te keuren , dat reeds nu eene wijziging in de richting 
moet worden voorgesteld. De Regeering tracht zich te 
verontschuldigen, maar zij erkent zelf, dat de nadere kennis 
van de verkeerstoestanden in en van den oeconomischen 
toestand van de door te snijden streek tot andere inzichten 
heeft geleid. 

De Minister van Koloniën sprak zooeven van hel ver-
trouwen , dat wij moeten stellen in het beleid van de 
Regeering in Indische zaken, maar ik vraag of zij van 
de Vergadering kan vergen, dit vertrouwen te schenken, 
wanneer nauwelijks een jaar geleden gelden werden ge-
vraagil voor een spoorweg en toen verklaard werd, dat 
de aanleg goei onderzocht was, terwijl het nu blijkt, 
dat dit niet het geval is. 

De troost die de Minister van Koloniën in de stukken 
geeft is ook niet groot. Hij tracht zich — zooals ik zooeven 
reeds zeide — te verontschuldigen. 

Wat zegt hij ? De Minister, die de inlichtingen uit de 
Oost voornamelijk van de ingenieurs moet hebben, zegt: 
»Aan deze berekening , dat is die van den hoofdingenieur 
die met den aanleg van den spoorweg is belast, is , naar 
het oordeel van den ondergeteekende, weinig waarde te 
hechten." 

De Minister geeft ons dus inlichtingen, maar schijnt 
zelf weinig vertrouwen in die inlichtingen te stellen. 

Vroeger kon men veilig overgaan tot den aanleg van 
spoorwegen, daar de inkomsten uit Indië grooter waren 
dan de uitgaaf; dit is nu voorbij en wellicht zullen de 
spoorwegen in de Oost voor een deel met geld uit Neder-
land moeten betaald worden. Bijna in elk huis hoort mon 
thans klagen over de bedrijfsbelasting , en het gevolg van 
den aanleg der spoorwegen in de Oost zal wellicht zijn 
dat die bedrijfsbelasting nog moet worden verhoogd. 

Eene andere quaestie. In de zitting van 24 November 
1893 heb ik bij de behandeling der begrooting gevraagd 
dat de Minister van Koloniën zou doen overdrukken het 
kaartje van de spoor- en tramwegen op Java, voorkomende 
in de Statistiek van het vervoer op de spoorwegen en 
stoomtramwegen in Nederlandsch-Indië, en daarop zou 
laten bijteekenen de ontworpen spoor- en tramwegen 
volgens het vastgestelde spoorwegplan, opdat de leden 

der Kamer de richting en het verband der spoor- en 
tramwegen zouden kunnen nagaan. Den 24aten November 
1893 heeft de Minister zoodanig kaartje beloofd. Thans 
zegt de Minister van Koloniën dat het kaartje in de Oost 
moet worden bijgewerkt, wegens het ontbreken van enkele 
gegevens hier te lande. Eene zonderlinge verklaring! Wat 
ik gevraagd en de Minister beloofd heeft, was eene kleine 
schetskaart, en om deze bij te werken zijn aan het Depar-
tement van Koloniën voldoende gegevens. 

Bij gouverneraentsbesluit van 12 October 1893, n°. 31 , 
zijn de lijnen aangegeven, bij welk besluit gevoegd is 
eene kaart waarop de bestaande en de ontworpen spoor-
en tramwegen. Die kaart is voldoende om het gevraagde 
kaartje hier te lande bij te werken, maar zij is nu naar 
de Oost gezonden. Wij zullen baar wellicht ontvangen bij 
het Koloniaal Verslag, maar wij weten hoe er maanden 
over heengaan alvorens dat Verslag in zijn geheel in onze 
handen is; nog zeer onlangs ontving ik gedeelten van 
het Verslag van verleden jaar. 

Ik kan niet zeggen dat de indruk van dit wetsontwerp 
voor mij gunstig is, en ik zal mij voortaan wel tweemaal 
bedenken alvorens gelden toe te staan voor spor wegen, 
uit vrees dat zij met even weinig zorg zijn onderzocht en 
ontworpen als de spoorweg waarvan in dit wetsontwerp 
quaestie i9. 

De heer Bergsma , Minister van Koloniën : Mijnheer 
de Voorzitter! Het aanleggen van een spoorweg in Indië 
is eene gansch andere taak dan in Nederland, daar het terrein 
in Indie vaak zeer geaccidenteerd is. Dit geldt vooral den 
spoorweg thans in bespreking. Ik ben zelf meermalen in 
die streken geweest en weet dat Klakah ongeveer 200 M. 
boven de zee ligt. Van dattr naar Soekodono vindt men de 
vlakte van Loemadjang, en verder die van Pasirian, met 
vrij sterke hellingen. Bij het maken van een eerste project 
oordeelt men vaak eene richting beter dan eene andere, 
en dit was ook hier h*t geval. Vroeger had men voor den 
zijtak genomen de richting Randoeagoeng—Soekodono— 
Pasirian , en had men van Klakah af tot Soekodono twee 
rechthoekszijden ; later, bij den aanleg , bleek het beter 
de bypothenuse te voigen en dus van Klakah direct te 
gaan op Soekodono. Door die richting te nemen wordt eene 
vruchtbare streek doorsneden en kan op grooter personen-
en goederenvervoer gerekend worden. 

Ik zie dus niet in dat een verwijt gegrond zou zijn , 
als zou bij het ontwerpen van dezen spoorweg geen vol-
doende rekening zijn gehouden met datgene waarop bij 
den aanleg van spoorwegeu moet worden gelet. 

Ik meen derhalve, dat de geachte afgevaardigde uit 
Zierikzee het oorspronkelijk project wel een weinig te 
pessimistisch beoordeelt, al geloof ik ook dat het gewijzigd 
ontwerp van den hoofdingenieur, belast met den aanleg , 
in alle opzichten aanbeveling verdient. Wat verder de be-
wering aangaat dat ik dien ingenieur niet zoude ver-
trouwen , daarvan heb ik naar mijne bescheiden meening 
geen blijken gegeven. In de Memorie van Toelichting is 
aan de berekening van de vermoedelijke exploitatie-winst 
op den nieuwen zijtak geen absolute waarde gehecht; dit 
is een bewijs dat ik mij niet aan optimisme schuldig maak. 

Eindelijk wat het kaartje der spoor- en tramwegen 
betreft. Vóór dat ik als Minister optrad , was daarover reeds 
aan de Indische Regeering geschreven. In de Nota naar 
aanleiding van het Verslag der Commissie van Rapporteurs 
is zulks gezegd. Gaarne zal ik de uitgave zooveel mogelijk 
bespoedigen. 

Ik meen dus dat er geene bezwaren kunnen bestaamom 
het thans voorgestelde wetsontwerp aan te nemen ; integen-
deel, het zal in het belang van een rationeelen spoorweg-
aanleg zijn. 

De algemeene beraadslaging wordt gesloten. 

Het EBNIG ARTIKEL en de BEWEEGREDEN worden achter-
eenvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke 
stemming goedgekeurd. 

Handelingen der Staten-Generaal. — 1894 — II. 
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Het wetsontwerp wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

III. NATURALISATIE VAN GUSTAV EIINST ROTHB, JOANXBS 
HENRICUS LËYSSBN, GUSTAV CARI. FIUKDERICH W I L H E L M 
MUNDT, FRIKDRICH GEORG J B S E . (19 ) 

Deze wetsontwerpen worden zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

NATURALISATIE VAN PIERRE THEODOR CHRISTIAN DRIES-
SEN. (19) 

De algemeene beraadslaging wordt geopend. 
De heer v a n d e r h a * ; , Minister van Justitie: Mijn-

heer de Voorzitter! Naar aanleiding van dit wetsontwerp 
is in het Verslag de volgende vraag tot de Regeering 
ger icht : 

»Pierre Theodor Christian Driessen werd te Aalten in 
Gelderland geboren en was oorspronkelijk Nederlander. Bij 
zijne vestiging te Bocholt in Westphalen g ing hij in het 
Pruissische Staatsverband over. Sommige leden weuschteu 
zoo mogelijk te vernemen , om welke reden hij er destijds 
toe besloot zijn Nederlanderschap prijs te geven." 

Ik meen , dat het antwoord op die vraag in de stukkeu 
is te vinden. In 1854 verliet genoemde adressant op 22-
jarigen leeftijd het vaderlaud. In zijn verzoekschrift zegt 
h i j , destijds zijn Nederlanderschap te hebben verloren door 
zich te vestigen te Bocholt in Westphalen als Pruissisch 
onderdaan. Hij be loeit blijkbaar hetzelfde, wat in de ver-
klaring der Pruissische Regeering nauwkeuriger wordt 
u i tgedruk t , namelijk, dat de koopman en fabrikant Dries-
sen , Nederlander van geboorte, in October 1854, »auf 
sein Aiisuchen und behufs seiner Niederlassung in der 
Stadt Bocholt Kreises Borken in den Preussischen Unter-
thanen-Verband aufgenommen worden ist." 

Alzoo is de verzoeker in 1854 Pruissisch onderdaan ge-
worden ter wille van zijne vestiging als koopman en fabri-
kant in Westphalen. Ziedaar, Mijnheer de Voorzitter, het 
antwoord op de gedane vraag. 

Nu komt het mij voor, dat die reden voor deaanvaar-
ding van de Pruissische nationaliteit inderdaad is esne g e -
oorloofde en eeue zeer begrijpelijke reden. Voor een koop-
man en fabrikant is het zeker niet onverschillig, of hij 
op de plaats van zijne inwoning, waar hij zijne zaken drijft, 
wordt beheerscht door het voor den landzaat of door het 
voor den vreemdeling geldend recht ; er kunnen voor hem 
vele redenen bestaan om aan het recht van den landzaat 
verre de voorkeur te geven. En dat de vestiging in West -
phalen ernstig gemeend en niet een voorwendsel w a s , 
blijkt wel hieruit , dat de requestrant er meer dan 22 jaren 
heeft gewoond. Misschien dacht hij in 1854 er zelfs niet 
aan ooit in het vaderland terug te keeren. Thans | 
woont hij weer in Nederland, trouwens reeds sedert ^er- ; 
scheidene ja ren , en nu wenscht bij weer Nederlander te 
worden, vooral om zijne minderjarige kinderen, die 
krachtens de nieuwe wet op het Nederlanderschap hem 
volgen bij de verkrijging van eene nieuw nationaliteit. Ik 
meen dat er gesn enkel bezwaar bestaat tegen de iuwilli-
g ing van dit verzoek. 

De algemeene beraadslaging wordt gesloten. 

Het EENIG ARTIKEL en de BEWEEGREDEN worden achter- ] 
eenvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke ! 
stemming goedgekeurd. 

Het wetsontwerp wordt zonder hoofdelijke stemming ! 

aangenomen. 

NATURALISATIE VAN VICTOR U L Ï S S E BuCKen van HERMANN J 
OTTO BUCK. (19) 

Deze wetsontwerpen worden achtereenvolgens zonder be- i 
raadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

NATURALISATIE VAN ELEAZAR JOHANNES. (19) 

De algemeene beraadslaging wordt geopend. 

De beer v a n d e r H a a j , Minister van Justitie: Ook 
in dit Verslag w-jidou naar aanleiding van het ingediende 
wetsontwerp een paar vragen tot mij gericht. Ik lees daar: 

» Ten aanzien van Eleazar Johannes en Arratoon Martin 
Sarkies wordt door de Perzische Regeering slechts de ver-
klaring afgelegd, dat aan deze beide Perzen verlof wordt , 
gegeven Nederlandsche onderdanen te worden, maar da t , 
wanneer zij in Perzië terug mochten komen, zij , evenals 
vroeger, als Perzische onderdanen zullen worden beschouwd. 
Gevraagd werd vooreerst, of eene dergelijke verklaring 
geacht kan worden te voldoen aan het vereischte van art. 3, 
4de l i l , der wet van den 12den December 1892(Staatsblad 
n°. 268), waarbij gevorderd wordt een bewijs , dat de wet-
geving van het andere land geen beletsel tegen de na tu -
ralisatie in Nederland oplevert." 

Ik veroorloof mij in de eerste plaats de opmerking, dat 
de u i td rukking , dat een dergelijk bewijs gevorderd wordt , 
inderdaad te sterk i s , want de wet op het Nederlanderschap 
vordert dit bewijs niet. W a t daaromtrent in de wet voor-
komt is facultatief gesteld; het bewijs kan worden gevor-
derd, staat er in art. 3 , 4de lid. En het is niet toevallig 
dat het wetsontwerp zoo lu id t , het is opzettelijk zoo ge-
steld ; men heeft de naturalisatie niet afhankelijk willen 
maken van het overleggen van zoodanig bewijs. Daar be-
stonden goede gronden voor. Er ziju toch landen waarvan 
het moeilijk zou zijn dergelijk bewijs te verkrijgen. 

Wij kunnen deze vraag echter daarlaten, omdat ten 
aanzien van deze sollicitanten mijns inziens het bewijs 
wel degelijk geleverd is. In de Fransche vertaling van 
den brief van den Groot-visier lezen wij toch het volgende: 
• d'après les informations du Kargasar (agent van het 
Ministerie van Buitenlandsche Zaken) a Ispahan les per-
sonnes susindiquées n'ont plus aucun intérêt ni propriété a 
Ispahan, et il ne leur reste donc aucune responsabilité; 
aussi depuis plusieurs années ils ont quitte la Perse et 
demeurent dans les colonies Hollandaises. Par conséquent 
en répouse a la demande que vous m'avez faite pour savoir 
si Ie gouvernement Persan n'aurait pas d'objection h leur 
naturalisation aux Pays-Bas , j ' a i 1'honneur de vouscom-
muniquer q u e , tant que Eleazar Johannes et Arratoon 
Martin ne retourneront pas en Perse , permission leur 
est donpée de devenir sujet Néerlandais." 

Het komt mij voor d a t , waar de Groot-visier in een met 
redenen omkleed advies fr/t de conslusie k o m t , dat hij er 
geen bezwaar in ziet toestemming te geven, dat deze per-
sonen Nederlandsche onderdanen worden, zoo lang zij niet 
in Perziö terugkeeren, ook aangenomen mag worden dat 
de Perzische wetgeving geen beletsel oplevert tegen de 
aanvaarding van het Nederlanderschap. Bestond daar-
tegen bedenking, dan zou de groot-visier zeker geen ver-
lof verleend hebben. 

En nu de tweede vraag: > Voorts vroeg men , of bij 
terugkeer in Perzië de Nederlandsche nationaliteit verloren 
zou gaan krachtens art. 7 , 3°., der genoemde we t , dan wel 
of er in dat geval dubbele nationaliteit zou moeten worden 
aangenomen." 

In de eerste plaats zou ik denken , dat wij ons met deze 
quaestie thans niet bijzonder hebben te vermoeien. Ik 
geloof dat het geval waarin zij kan geboren worden, zich 
wel nimmer zal voordoen. Deze Persen, tevens Christenen, 
wonen al sedert jaren in Nederlaudsch-Indië, en hebben 
het op Java blijkbaar zeer goed; maar mocht het gebeuren 
dat zij ooit naar Perzië terugkeeren — de mogelijkheid 
daarvan is natuurlijk niet uitgesloten — zoodat er gevaar 
ontstond voor dubbele nationaliteit, dan herinner ik in de 
eerste plaats , dat bij de nieuwe wet op het Nederlander-
schap erkend is , dat dit gevaar zich zou kunnen voordoen, 
doch tevens dat het geen bezwaar is geweest tegen de 
aanneming van de wet. 

Het is echter niet aannemelijk, dat er ooit dubbele 
nationaliteit zal kunnen ontstaan, daar de Groot-visier 
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schrijft: »Lorsqu'ils retourneront en Perse, ila seroutcon-
sidérés sujet persau comme auparavant." 

Indien zij in Perzië terugkeeren, krijgen zij dus hunne 
oude nationaliteit aldaar terug en verlijzen zij volgens onze 
wet het Nederlanderschap. 

Artikel 7 der wet op het Nederlanderschap zegt toch , 
dat het Nederlanderschap wordt verloren: 

»3°. door het verkrijgen van eene vreemde nationaliteit 
door den wil van den verkrijger." 

Welnu van dien wil zal dan blijken door eene daad, 
door hun terugkeer in Perzie. Zij weten wat van dien 
terugkeer het gevolg zal wezen. Door hun wil zullen zij 
eene andere nationaliteit verkrijgen en te gelijk van rechts-
wege die van Nederlander verliezen. Voor dubbele natio-
naliteit bestaat daarom m. i. volstrekt geen gevaar. 

Te recht wordt er dan ook in het Verslag op gewezen, 
dat reeds vroeger Perzische onderdanen, in onze koloniën 
gevestigd, genaturaliseerd zijn. 

Voor hen die er belang in stellen, leg ik hier een lijstje 
met de namen van een zestiental Persen over, die in de 
laatste jaren genaturaliseerd zijn. 

Ook vroeger, op 24 Maart 1875en 17 Maart 1885, heeft 
de Kamer zich op hetzelfde standpunt geplaatst. Ook toen 
had zij tegen de naturalisatie van Perzen geen bezwaar, 
inzonderheid niet wanneer zij Christenen waren. En mocht 
dat vroeger in sommige gevallen misschien twijfelachtig 
zijn geweest , van deze Perzen blijkt het uit de stukken. 

Aan de eischen van de wet is in ruime mate voldaan , 
en «er kan dus geen bezwaar bestaan tegen de aanneming 
van dit en evenzoo van het volgende wetsontwerp, waar-
van alles geldt wat ik ten aanzien van dit ontwerp in het 
midden heb gebracht. 

De algemeene beraadslaging wordt gesloten. 

Het BENIG ARTIKEL en de BEWEEGREDEN worden achter-
eenvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke 
stemming goedgekeurd. 

Het wetsontwerp wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

NATURALISATIE VAN ARRATOON MARTIN SARKIES. (19) 

Dit wetsontwerp wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

IV. NATURALISATIE VAN HYPOLITE BRUYELLE , FELIX 
CHARLES GEERLING, GERHARD HEINRICH PETER GUDEMANN, 
FRIEDRICH HEINRICH EMMERICH , HERMANN HEINRICH 
MEINBRS, KARL W I L H E L M GOTTFRIED LANDMANN, JOHANN 
WLNKELMANN , MARTIN CORNELIUS VAN DER GRINTEN EN 
AUGUST GUSTAV THEODOR JORDAN. (22) 

Deze wetsontwerpen worden achtereenvolgens zonder be-
raadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

V. NATURALISATIE VAN CORNELIUS OTTO SCHROETER , 
W I L H E L M AUGUST SCHMITZ, MICHAEL W E L T E U , JULIUS 
GANS , BERNARD HEINRICH GERDES , ADOLF GUIDO ALFRED 
SPALDING en FRANZ SPOTTKE. (23) 

Deze wetsontwerpen worden achtereenvolgens zonder be-
raadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

VI. GOEDKEURING DER TOESTEMMING DOOR DEN POLITIEKBN 
AGENT EN CONSUL-GENERAAL DER NEDERLANDEN TE CAÏRO 
NAMENS DE NEDERLANDSCHE REGEERING VERLERND, TOT 
BENE HERNIEUWDE VERLENGING VAN DEN PROBFTUD DER 
GEMENGDE RECHTSPRAAK IN EGYPTE VOOR DEN TIJD VAN 
VIJF JAREN. (49) 

De algemeene beraadslaging wordt geopend. 

De heer K U e l l , Minister van Buitenlandsche Zaken: 
| Mijnheer de Voorzitter! Naar aanleiding' van de opmer-
! kingen in het Verslag omtrent dit wetsontwerp gemaakt 

zij liet mij veroorloofd kortelijk het navolgende mede te 
deelen. 

In de eerste plaats werd er op gewezen, dat wederom 
de goedkeuring der Nederlandsche Regeering tot eene 
hernieuwde verlenging van den proeftijd der Gemengde 
Rechtspraak in Egypte wordt verleend, onder voorbehoud, 
dat niet wordt berust in eene blijvende vermindering van 
het aantal der in de gemengde rechtbanken zitting hebl ende 
Nederlandsche rechterlijke ambtenaren, dommige leien 
waren van oordeel, dat deze reserve thansgeene beteekenis 
meer heeft. Bestaat er geen vooruitzicht dat het aantal 
Nederlandsche rechterlijke ambtenaren wordt gebracht op 
het cijfer, waarop onze Regeeriug aanspraak kan maken, 
dan kieze men of men op dien grond onze toestemming 
wil weigeren , dan wel voor de toekomst zonder voorbehoud 
wil berusten. 

Mijnheer de Voorzitter! De geschiedenis van deze g e -
mengde rechtbanken is bekend en ik zal die aan de Kamer 
niet au long et au l.irge behoeven mede te deelen. Het 
is bekend dat in vorige tijden, ten gevolge van de capitu-
latiën met Turkije gesloten, de consulaire ambtenaren met 
rechtspraak in Egypte waren belast. Een gedeelte dier 
rechtspraak — niet geheel — is krachtens de organisatie 
van 1876 op de gemengde rechtbanken overgegaan. Die 
gemengde rechtbanken, oorspronkelijk gevestigd te Alex-
andrië, Cairo en Zagar iz , werden op die wijze ingericht, 
dat in ieder daarvan een Nederlandsch rechterlijk ambte-
naar zitting had. Na de opheffing van de rechtbank te 
Zagariz en vervanging daarvan eerst door die te Ismailia 
en toen door die te Massoua — met een onderdeel te 
Port-Saïd — is in die rechtbank geen Nederlander meer 
opgenomen, zoodat er op het oogenblik slechts twee 
Nederlandsche rechterlijke ambtenaren in de gemengde 
rechtbanken werkzaam zijn. 

Nu werd de vraag gedaan, of men niet op dien grond 
óf het voorbehoud van drie Nederlanders zou moeten laten 
varen , öf zou moeten weigeren om weder tot de conventie 
toe te treden. Ik zoude meenen dat geen van beide goed 
zou zijn. Wij staan op dit oogenblik nog voor eene voor-
loopige regeling, die misschien later door eene definitieve 
zal worden vervangen; en dan bestaat altijd de gelegenheid 
om onze aanspraken te doen gelden dat ook in de derde 
rechtbank, als vroeger, een Nederlandsen rechterlijk amb-
tenaar zitting neme. Men vergete daarenboven niet , dat 
in een ander opzicht de toestand voor ons weder verbeterd 
i s ; want de inrichting van het Hof van Appèl te Alexandrië , 
dat vroeger be.stond uit vier inlandsche en zeven buiten-
landsche leden, i s , krachtens de wijziging van 1890, zie 
Nederlandsen Staatsblad 1891, n°. 4 0 , in dier voege ver-
anderd, dat thans vier inlandsche en negen vreemde leden 
daarin zullen zitting hebben , en een van deze negen plaatsen 
altijd door een rechterlijk ambtenaar zal worden bezet uit 
de zoogenaamde Mogendheden van den tweeden rang. 

Bestaat er dus mijns inziens geene reden om thans het 
steeds gesteld voorbehoud te laten varen , nog veel minder 
wenschelijk zou ik het achten onze toestemming tot de 
verlenging van deze Gemengde Rechtspraak te weigeren. 

Ik kom daarmede vanzelf tot de tweede in het Verslag 
opgenomen vraag, of niet gebleken i s , zooals sommige leden 
meenden, dat over de gunstige werking van deze Gemengde 
Rechtspraak verschillend kan worden gedacht. Tot dusver 
zijn daaromtrent geene opmerkingen bij de Regeering inge-
komen en ik meen ook dat die meen ing door de feiten wordt 
weersproken. Het is toch opmerkelijk d a t , terwijl ditmaal 
Egypte niet het initiatief had genomen om tot de verlen-
ging over te gaan , twee of drie dagen vóór het afloopen 
van den termijn, vanwege de verschillende Mogendhe-
den zelf het besluit is genomen om die verlenging te 
verzekeren, waarop de Regeering van Egypte zelf daartoe 
ook hare sanctie heeft gegeven. Wel een bewijs dat de 
vreemde Regeeringen zelf van oordeel waren en zijn 
dat de verlenging raadzaam was. Ik zoude het dan ook 
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niet wenschelijk achten, dat Nederland daaraan zijne 
medewerking onttrok. De Kamer begrijpt overigens dat, 
behalve voor de rechtspraak zelve, deze gemengde recht-
bauken ook uit een politiek oogpunt van gewicht zijn. 

Eindelijk de vraag of de Regeering wellicht enkele 
belangrijke vonnissen , in de laatste vijf jaren gewezen , 
zou willen mededeelen. Er bestaat omtrent deze vonnissen 
een belangrijk statistiek verslag, dat periodiek uitkomt, 
laatstelijk over 1892/93; daarin komen ook belangrijke 
vonnissen voor, maar zonder aanwijzing van de natioua-
liteit van degenen, welke zij betreffen. 

Indien men dus het oog had op de mededeeling der 
vonnissen die omtrent Nederlanders zijn gewezen, dan 
zou men zich door de raadpleging van dit verslag teleur-
gesteld zien. Ik ben intusschen bereid een exemplaar van 
het verslag ter griffie te deponeeren, of ook, zoo ik de 
eer zal mogen hebben de begrooting van Buitenlandsche 
Zaken dit jaar te verdedigen, het als bijlage van de 
begrootingstukken aan de Kamer over te leggen. 

Ik meen hiermede de gedane vragen en opmerkingen 
te hebben beantwoord. 

De algemeene beraadslaging wordt gesloten. 

De ARTT. 1 en 2 en de BEWEKGBEDKN worden achter-
eenvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke 
stemming goedgekeurd. 

Het wetsontwerp wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

VII. GOEDKEURING DER OP 15 APRIL 1893 TE DRBSDEN 
GESLOTEN INTERNATIONALE OVEREENKOMST TOT WERING DER 
CHOLERA. ( 5 0 ) 

Dit wetsontwerp wordt zonder beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

VIII. WIJZIGING DBRWETVAN 1 AUGUSTUS1893(STAATS-
BLAD N°. 1 3 3 ) , HOUDENDE BEPALINGEN OMTRENT OVERTRE-
DING VAN ART. 1 VAN HET KONINKLIJK BESLUIT VAN 1 7 
FEBRUARI 1819 ( S T A A T S B L A D N°. 6). (66) 

De algemeene beraadslaging wordt geopend. 

De heer van d e r filej d e n , Minister van Waterstaat, 
Handel en Nijverheid: Blijkens het Wralag gaven ver-
scheidene leden in overweging den termijn van art. 3 der 
wet van 1 Augustus 1893 verder te verlengen dan bij 
dit wetsontwerp geschiedt, omdat zij vreesden dat anders 
allicht eene nadere verlenging noodig zou zijn. 

Voor de Regeering kan tegen het voldoen aan zoodani-
gen wensch geen bezwaar bestaan. Zij heeft mitsdien de 
eer in overweging te geven het eenig artikel te lezen : 
In art. 3 der wet van 1 Augustus» 1893 (Staatsblad n°. 133) 
wordt in plaats van »1 September 1894" gelezen » 1 
Januari 1896". 

Da heer Vcegen», voorzitter van de Commissie van 
Rapporteurs, het woord ontvangen hebbende om namens 
deze haar gevoelen over de wijziging, door de Regeering 
aangebracht, mede te deelen, zegt: Mijnheer de Voorzitter! 
De drie leden der Commissie van Rapporteurs, in de 
vergadering aanwezig, zijn eenstemming van meeniug dat 
de wijziginjr, door de Regeering in het artikel gebracht, als 
eene verbetering moet worden beschouwden ter aanneming 
kan worden aanbevolen. Ik heb reden te meenen dat ook 
de beide afwezige leden der Commissie, indien zij aanwezig 
waren, een gelijk advies zouden uitbrengen. 

De algemeene beraadslaging wordt gesloten. 

Het gewijzigde eenig artikel en de beweegreden worden 

achtereenvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofde-
lijke stemming goedgekeurd. 

Het wetsontwerp wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

IX. WIJZIGING VAN HET VIIISTE HOOFDSTUK DER STAATS-
BEGROOTING VOOR HET DIENSTJAAR 1 8 9 4 . ( 5 6 ) 

Dit wetsontwerp wordt zonder beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

X. RAMING DER VOOR DE TWEEDE KAMER BENOODIGDE 
UITGAVEN IN 1895. (68) 

De openbare vergadering wordt veranderd in eene ver-
gadering met gesloten deuren, en daarna hervat. 

De heer Smeenge , voorzitter der Commissie voor de 
Verzoekschriften, brengt, namens deze, de volgende ver-
slagen uit: 

In handen uwer Commissie voor de Verzoekschriften zijn 
gesteld: 

1°. 28 adressen, te weten van: 
1. jhr. van Nahuys, burgemeester van Zwolle en 29 

anderen, zich noemende leden van het Comité van den 
Noordooster-Locaalspoorweg; 

2. M. J. Meihuizen, M. Duintjer Ezn. en 8 anderen, 
zich noemende president, secretaris en leden van het 
spoorwegcomité > Veendam-Wildervank " van den Noord-
ooster-locaalspoorweg, gedateerd 15 Mei 1894; 

3. den raad van de gemeente Coevorden; 
4. den raad van de gemeente Neede; 
5. den raad van de gemeente Odoorn; 
6. den raad van de gemeente Noordbroek; 
7. heeren burgemeester en wethouders der gemeente 

Zwolle; 
8. heeren burgemeester en wethouders der gemeente 

Goor; 
9. hoeren burgemeester en wethouders der gemeente 

Scheemda; 
10. de Kamer van koophandel en fabrieken te Gro-

ningen ; 
11. de Kamer van koophandel en fabrieken te Veen-

dam en Wildervank; 
12. J. van Cingel en 10 anderen te Nieuw-Scheemda, 

zich noemende het spoorwegcomité aldaar; 
13. J. C. Bouwmeester, burgemeester en 62 andere 

inwoners der gemeente Vriezeveen ; 
14. van Ittersum, burgemeester en 34 andere icgeze-

tenen van Stad-Hardenberg; 
15. den burgemeester der gemeente Hellendoorn en 51 

andere ingezetenen dier gemeente; 
16. W. A. Eshuis, wonende te Dalfsen en 10 anderen , 

zich noemende deelnemers in de voorloopige leening van 
den Noordooster spoorweg ; 

17. E. Dumon, burgemeester van de gemeente den Ham 
en 130 ingezetenen dier gemeente; 

18. Warnaars , burgemeester der gemeente Wierden en 
15 anderen; 

19. den burgemeester en 151 ingezetenen der gemeenten 
Stad- en Ambt-Ommen; 

20. B. ten Bruggen Cate en 86 andere ingezetenen der 
gemeente Noordbroek; 

21. O. van Riemsdijk en 22 andere ingezetenen der ge-
meente Gramsbergen; 

22. den raad der gemeente Muntendam; 
23. burgemeester en wethouders der gemeente Gieten; 
24. den raad der gemeente Wildervank; 
25. den raad der gemeente Emmen; 
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26. burgemeester en wethouders der gemeente Dalen; 
27. burgemeester en wethouders der gemeente Veendam; 
28. de Kamer van koophandel en fabrieken te Assen , 

alle betrekking hebbende op een zoogenaamden Noord-
ooster Locaalspoorweg. 

Het sub 1 genoemde adres, aan welks inhoud volkomen 
adhaesie wordt betuigd in die, vermeld sub nos. 3 , 4 , 5 , 
6 , 7 , 8 , 9 , 10, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 20, 
21 , 22, 23 , 24, 25 , 26 , 27 en 28 luidt als volgt: 

> dat de heer J. Willink zich in dato 5 Mei 1888 tot den 
toenmaligen Minister van Waterstaat, Handel en Nijverheid 
heeft gewend, om concessie te verkrijgen voor den aanleg 
en de exploitatie van voormelden spoorweg; 

» dat door dien spoorweg ruim 30 verschillende gemeen-
ten — die thans geheel geïsoleerd liggen — met eene 
bevolking van meer dan 200 000 zielen, aan het bestaande 
net van spoorwegen zullen worden verbonden; 

> dat dit denkbeeld , IN TEGENSPRAAK VAN HET DOOR DEN 
MINISTER IN DEN I.AATSTEN TIJD IN DE WETGEVENDE MACHT 
UITGESPROKEN GEVOELEN , in de betrokken streek met alge-
meene vreugde en instemming werd begroet, getuige 1°. de 
volteekening eener voorloopige leeuing van f 50 000, tot 
dekking van de voorbereidende onkosten om tot den aanleg 
van den spoorweg te geraken, 2". de toezegging door de 
Provinciale Staten van Overijssel, Drenthe en Groningen, 
om eene subsidie, bij wijze van renteloos voorschot, van 
f 2718 voor eiken kilometer baanleugte in die betrokken 
provinciën; 

» dat, na inzending der uitgewerkte plannen, begrooting 
enz. op 29 Januari 1891 aan den heer J. Willink in dato 
18 November 1891 de voorwaarden werden medegedeeld, 
waarop de Regeering bereid zoude zijn de concessieverleening 
te bevorderen; 

• dat dit spoorwegplan, ontworpen vóór de nieuwe spoor-
wegwetten van 1890, voor een deel gebaseerd was op de 
medewerking van eeu der drie groote spoorwegmaatschap-
pijen en de waarschijnlijkheid bestond dat daardoor deze 
locaalspoorweg zonder financieelen steun der Regeering 
zoude kunnen tot stand worden gebracht; 

> dat de gemelde spoorwegwetten die hoop hebben verijdeld; 
» dat door Zijne Excellentie den Minister van Waterstaat, 

Handel en Nijverheid, den heer Havelaar, in Augustus 
1890, de eisch werd gesteld, dat alvorens een besluit te 
nemen of de exploitatie al dan niet in eigen beheer zoude 
plaats hebbeu , met de nog bestaande twee groote spoor-
wegmaatschappijen in onderhandeling te treden over de 
overname der exploitatie van den aan te leggen spoorweg; 

» dat de beide spoorwegmaatschappijen zich bereid toonden 
de onderneming te steunen en daarvan blijk gaven door 
aanbiedingen tot overname der exploitatie tegen betaling 
van eene zekere huur; 

> dat daarop een exploitatie-contract werd afgesloten met 
de Maatschappij tot Exploitatie van Staatspoorwegen, 
waarop het mogelijk was het benoodigde kapitaal van 
aanleg te verkrijgen; 

»dat door de gewijzigde spoorwegovereenkomsten — 
waarin bepaald is, dat de Staat ten allen tijde bevoegd 
is tot naasting der spoorwegen over te gaan — de Maat-
schappij tot Exploitatie van Staatsspoorwegen, daarbij 
echter de voorwaarde stelde, dat bij eventueele overname 
harer lijnen door den Staat, deze ook de eventueele ver-
liezen zoude overnemen , welke de eerste jaren van exploi-
tatie alsdan mochten hebben opgeleverd en deze niet door 
latere winsten waren gedekt; 

» dat de exploitatie-overeenkomst in dato 27 Juli 1891 
ter goedkeuring aan den toenmaligen Minister van Water-
staat , Handel en Nijverheid, den heer Havelaar, werd 
ingezonden, doch werd daarop door de spoedig daarna 

f evolgde aftreding van den Minister, door hem geene 
eslissing genomen; 
> dat het opvolgend Ministerie aanvankelijk weifelend 

scheen hoe ten opzichte van die overeenkomst te handelen, 
althans eerst acht maanden daarna, bij missive van 5 April 
1892, werd officieel bericht, dat, de goedkeuring op de 

ingediende concept-exploitatie-overeenkomst niet kon wor-
den verleend; 

> dat echter , zooals de concessionaris , de heer Willink , 
ons mededeelde , daarbij door den Minister van Waterstaat, 
Handel en Nijverheid en den Minister van Financien mon 
deling aan hem werd verzekerd, dat zulks aan de tot— 
standkomicg van den als noodzakelijk erkenden spoorweg 
geen afbreuk zou doen; 

» dat de Regeering er echter de voorkeur aan gaf, deze 
aangelegenheid zelf ter hand te nemen; zij met de Hol-
landsche IJzeren Spoorwegmaatschappij in onderhandeling 
zoude treden voor den aanleg en de exploitatie van den 
Noordooster-Lokaalspoorweg, of wel mocht die poging 
niet slagen, alsdan de aanleg van Staatswege zou ge-
schieden ; 

» dat daarop bij missive van 3 Mei 1893 door den Minister 
van Waterstaat, Handel en Nijverheid aan den conces-
siouaris werd bericht, dat omtrent het beginsel van een 
contract met de Hollandsche IJzeren Spoorwegmaatschappij 
overeenstemming was verkregen en deze zich met den bouw 
en de exploitatie van den spoorweg zoude belasten; 

»dat dit echter was geschied onder voor den Staat zeer 
bezwarende eischen en de Regeering voor de goedkeuring 
dezer overeenkomst de voorwaarde stelde, dat door de be-
trokkene gewestelijke of gemeentelijke besturen een subsidie 
zoude worde verleend over een bedrag van '/, der aanleg-
kosten of hoogstens f 1 300 000 ; 

» dat de zeer bezwarende eischen van de zijde der Holland-
sche IJzeren Spoorwegmaatschappij hun oorsprong vonden 
in het verlangen van de Regeeriug, dat de exploitatie door 
de Hollandsche IJzeren Spoorwegmaatschappij zou plaats 
hebben met uitsluiting van alle concurrentie; de Hollandsche 
IJzeren Spoorwegmaatschappij was dus daardoor in de 
gelegenheid voor alle eventueele verliezen dekking door den 
Staat te verlangen, terwijl vroeger, toen de Maatschappij 
tot Exploitatie van Staatsspoorwegen eveneens kon mede-
dingen, de Hollandsche IJzeren Spoorwegmaatschappij die 
eischen niet heeft gesteld, en zeer aannemelijke voorstellen 
tot overname der exploitatie aan den concessionaris heeft 
ge:laan, welke voorstellen aan den Minister bekend zijn ; 

» dat aan de voorwaarde, ten opzichte der gevraagde bij-
drage van f 1 300 000 , niet is voldaan kunnen worden , 
daar dit offer voor de streek te bezwarend bleek te zijn, 
vooral daar dit bedrag in subsidie d fonds perdu gevraagd 
werd , en dus geene aanspraak zou geven op de voordeden 
uit de winsten, die de spoorweg zoude kunnen afwerpen; 

» dat daarvan door den concessionaris op 16 December jl. 
monieling aan den Minister is kennis gegeven; 

> dat de concessionaris bij die gelegenheid door den 
Minister werd uitgenoodigd de zaak nog niet op te geven, 
maar hem voorstellen te doen, waarop hij meende den 
spoorweg tot stand te kunnen brengen onder vrijheid de 
exploitatie door de nieuw op te richten spoorwegmaat-
schappij te doen plaats hebben of wel de exploitatie aan 
een der beide bestaande spoorwegmaatschappijen over te 
dragen; 

» dat daarop door den concessionaris, na overleg met de 
permanente commissie uit het centraal comité, een voorstel 
is geformuleerd, dat door hem den 28sten December jl. 
persoonlijk aan den Minister werd overhandigd, met verzoek 
daarover dadelijk of op een nader te bepalen dag met Zijne 
Excellentie in overleg te mogen treden; 

» dat de Minister een nader mondeling overleg onnoodig 
heeft geoordeeld; 

» dat de Minister op dat voorstel bij missive van 31 Ja-
nuari jl. afwijzend heeft beschikt, hoofdzakelijk op grond dat 
het door de Regeering niet te garandeeren '/• gedeelte van 
het aanlegkapitaal, ten bedrage van f 1 500 000 voor 3 pet. 
rente, uit de te behalen winsten preferent zoude zijn en 
de Minister op grond daarvan tot de conclusie kwam dat 
de streek zich dan maar met den aanleg van tramwegen 
zoude moeten tevreden stellen; 

» dat daarop nog door den concessionaris aan den Minister 
bij brief van 3 Februari jl. de vraag is gesteld, welke wijze 
van verdeeling der winst door den Minister werd geëischt; 
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» dat daarop bij missive van 7 dezer is geantwoord, dat 
de Minister bij zijne conclusie vervat in zijn schrijven van 
31 Januari jl. bleef volharden ; 

» dat ondergeteekendeu zich veroorloven te verwijzen naar 
het gesprokene door den Minister van Waterstaat, Handel 
en Nijverheid in Uwe Hooge Vergaderingvan 23 December 
1892; daarin wordt eene geheel andere opvatting ten op-
zichte van de belangen en van de behoeften der Noord-
oostelijke streek van ons land vernomen; immers wordt 
gezegd dat in dat deel van ons land lokaalspoorwegen 
moeten worden aangelegd, en geeft de Minister ten opzichte 
van de richting enz. der ontworpen lijnen en de wijze 
van uitvoering benevens van de overdracht der exploitatie 
een volledig overzicht; 

» dat ondergeteekenden van oordeel zijn , dat in deze streek 
met veel industrie (Groninger Veenkoloniën) en veenderijen 
(Oostelijk Drenthe) tramwegen niet in de bestaande be-
hoefteu zullen voorzien en daarbij veel minder levensvat-
baarheid zullen hebben dan een locaalspoorweg, waardoor 
meer dan dertig gemeenten met eene bevolking van meer 
dan 200 000 zielen gebant zouden worden ; 

» dat ondergeteekenden tot voor korten tijd nog steeds de 
verwachting koesterden dat, hoewel dan langzaam, de 
Noordooster-Locaalspoorweg in elk geval zoude tot stand 
komen; 

> dat echter tot hunne groote verbazing en teleurstelling 
thans van den Minister de verklaring is ontvangen , dat 
het Noordooster-Locaalspoorwegontwerp niet zal worden 
uitgevoerd en de streek door stoomtrainwegen zou worden 
geholpen ; — eene verklaring te meer onverwacht, omdat 
door den Minister op 6 December jl. aan den heer Willink 
•werd verzocht een nieuw voorstel in te dienen waarop hij 
meende nog den spoorweg tot stand te kunnen brengen; 

» dat wanneer werkelijk het standpunt der Regeering 
was geweest, om alleen stoomtrammen aan te leggen , 
de ondergeteekenden reeds voor jaren die uitspraak hadden 
mogen verwachten en daardoor het maken van veertig 
duizend gulden onkosten en vele nu waardelooze werk-
zaambeden zouden zijn voorkomen; dat het werkelijk 
een groote slag voor heel de betrokken streek zoude zijn , 
wunneer zij thans mocht verstoken blijven van een locaal-
spoorweg , waarop al hare iioop reeds jaren gevestigd was; 

» op al deze gronden veroorloven adressanten, nog wijzende 
op hetgeen reeds van Mei 1888 af voor dien spoorweg ge-
daan is en op grond der vroeger door de Regeering gedane 
toezeggingen , zich de vrijheid ; 

» een beroep ie doen op de medewerking van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal OM TOT DBN AANLEG BN DE 
EXPLOITATIE VAN DEN NOORDOOSTER LOCAALSPOORWEG TE 
GERAKEN." 

Verder leggen zij adressanten ter kennisneming over het 
laatste door den concessionaris van meervermelden locaal-
spoorweg gedane voorstel, waarmede men meende te kunnen 
slagen en waarbij de eventueele offers van den Staat zeer 
zeker veel minder zouden zijn dan hetgeen door de Regee-
ring aan de Hollandsche IJzeren Spoorwegmaatschappij was 
toegezegd. 

De korten inhoud van het sub 2 genoemde adres van 
M. J. Weihuizen, Duintjer en anderen, is: 

dat zij met steeds klimmende verbazingen teleurstelling 
hebben gevolgd de gedragslijn en handelingen van Zijne 
Excellentie den — nu afgetreden — Minister van Water-
staat , Handel en Nijverheid, in zake den aanleg van 
bovengenoemden spoorweg; 

dat zij vooral met diep leedwezen hebben kennis ge-
nomen van den inhoud der missives van Zijne Excellentie 
voornoemd dd. 31 Januari en 8 Februari j l . , waarin deze 
verklaart, van den aanleg van bedoelden spoorweg voorshands 
af te zien, omdat hij thans van meening is, dat door den 
aanleg van tramwegen voldoende in de behoefte van dit 
deel onzes lands zal worden voorzien; 

dat zij de weigering van subsidie door vele der betrokken 
gemeenten toeschrijven aan den vorm, waarin dat subsidie 
werd verlengd, niet aan gebrek aan belangstelling; 

dat zij een tramweg als verbindingsmiddel tusschen het 
Noordoosten des lands en de Zuidelijker gelegen provinciën 
ten eenenmale onvoldoende achten en huns inzien alleen een 
spoorweg in staat zal zijn om de behoefte dezer streken aan 
betere aansluiting bij het wereldverkeer te bevredigen; 

terwijl verder in dit adres wordt uiteengezet: het groote 
belang dat de door adressanten bedoelde streek van ons 
vaderland heeft bij de totstandkoming van een goeden 
verbindingsweg, ten einde te geraken uit het isolement 
waarin men daar verkeert en nieuwe bronnen van bestaan 
voor duizenden werklieden te kunnen openen; 

en betoogd dat niettegenstaande de niet onaanzienlijke 
bijdrage die de provincie Groningen jaarlijksch levert tot 
de inkomsten van den Staat, te weten : 

f 1 231 133 aan grondbelasting, zijnde nagenoeg het '/,, 
van het bedrag door het geheele land opgebracht, en 
f 700 948 aan personeel, zijnde nagenoeg tot '/ie v a n de 
totale opbrengst, misschien van eene stiefmoederlijke be-
handeling dier provincie in het algemeen en der Veenko-
loniën in het bijzonder sprake mag zijn. 

Adressanten veroorloven zich , waar zij het eene daad van 
billijkheid en rechtvaardigheid zouden vinden, indien de 
Regeering alsnog kon besluiten aau de vroeger gedane 
toezeggingen gevolg te geven en krachtig mede te werken 
tot de totstandkoming van den Noordooster-Locaalspoorweg, 
IX DEZE EEN BEROEP TE DOEN OP DE MEDEWERKING DER 
KAMER. 

Omtrent dat sub 3 van den raad der gemeente Coevorden 
zij hier opgemerkt. 

Adressant veroorlooft zich de vrijheid meer in 't bijzonder 
onder de aandacht der Kamer te brengen , de volgende, 
vooral het belang harer gemeente en gemeentenaren be-
treffende punten. 

Üoor het tot stand komen van een tramweg, zooals 
die thans door de Dedemsvaartsche stoomtramwegniaat-
schappij is ontworpen , wordt het isolement waarin men 
verkeert slechts ten deele opgeheven, doordien daardoor 
alleen aansluiting wordt verkregen met het Zuiden en niet 
met het Noorden des lands en de hoofdplaats der provincie, 
eene verbinding zeer stellig, zoowel voor de ingezetenen 
als voor het gewestelijk en plaatselijk bestuur van het 
hoogste belang. 

Zoowel de landbouw als de veeteelt en de veenderijen 
gevoelen eene ware behoefte aan de totstandkoming van 
den genoemden spoorweg. 

Tot dekking der voorbereidende onkosten is in eene 
geldleening van f 50 000 door de gemeente Coevorden 
eene som f 2500 bijgedragen — wel een bewijs van groote 
belangstelling — welk bedrag, indien de spoorweg niet 
tot stand komt als weggeworpen kan worden beschouwd. 

Wat aangaat het adres sub 4 van den raad der gemeente 
Neede. 

Adressant wijst er op welke richting volgens zijne 
meening de beste is èn in het belang der provinciën Gronin» 
gen en Drenthe èn in 't belang van eene goede exploitatie, 
indien later naasting van sommige spoorwegen zal plaats 
hebben. 

Eindelijk drukt hij als zijn gevoelen uit, dat het maken 
van een tramweg geene aanbeveling verdient, uit over-
weging van het noodzakelijke overladen der goederen, 
waardoor het doel van den verkeersweg wordt gemist. 

Hetzelfde bezwaar van een tramweg en tal van andere, 
aan de totstandkoming en het gebruik van tramwegen, 
ter plaatse verbonden , vindt men in de n0s 5 , 6 , 8, 9 , 
12, 13, 14, 17, 19, 20 , 2 1 , 23 en 26, terwijl in die sub 
5 , 6 , 13, 14 en 20 wordt gewezen op de onmogolijkheid 
om door trammen de vele massale goederen in die streken 
aanwezig, te vervoeren, en in die sub 9 en 20 in 't bij-
zonder er op attent wordt gemaakt dat voor den aanleg 
van trambanen de wegen te smal zijn en de veiligheid op 
die wegen dus zal verminderen. 

Met het oog op de groote afstanden en het verspreide 
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der bevolking zal — aldus de raad der gemeente Odoorn — 
onze gemeente niet zijn gebaat, terwijl bovendien voor 
het vervoer der massale veenproducten de aanleg van een 
locaalspoor volstrekt noodzakelijk is. 

Vermeld dient te worden, dat in het adres uit Vriezen-
veen, n°. 13, er op wordt gewezen, dat bij het bepalen 
der richting van den bedoelden spoorweg noodwendig 
Vriezenveen moet worden aangedaan. In die gemeente im-
mers, met hare uitgebreide veengronden, is een groote 
voorraad grondstof aanwezig voor de turfstrooiselfabrieken. 
En juist deze bloeiende industrie en de levendige handel 
in dat product hebben aan een snel vervoermiddel alle 
behoefte. 

In het adres uit Hellendoorn, n°. 15, spreekt men als 
het gevoelen van adressanten uit dat een zijtak Ommen-
Neede in elk geval noodzakelijk is , omdat de spoor daardoor, 
wat die streek betreft, mede loopen zou door uitgestrekte 
dennenbosschen en berggronden voor den aanleg van die 
bosscheu geschikt, terwijl de groote en bloeiende Konink-
lijke stoomweverij, de twee belangrijke stoombleekerijen 
te Nijverdal en de suikerfabrieken te Rijssen, die ruim 
1000 werklieden bezighouden, de vele steenbakkerijen, de 
klompenmakerij te Enter en alle fabrieken te Goor dan 
mede kunnen profiteeren. 

De hh. Riemsdijk en anderen uit Gramsbergen, n°. 21 , 
vreezen, dat, indien eene dergelijke lijn niet tot stand 
komt, de bevolking daar binnen weinige jaren in armoede 
zal vervallen, als kunnende niet coucurreeren tegen meer 
begunstigde streken. 

I)e raad der gemeente Muntendam wijst in 't bijzonder 
op het groote gewicht voor die gemeente gelegen in een 
spoorweg en deelt mede, dat daar in werking zijn eene 
aardappelmeel" en siroopfabriek, eene stoomsteenfabriek, eene 
stoom pan nenfabriek, een stoommeelmolen , twee kalkbran-
derijen, eene scheepswerf en een windhoutzaagmolen, alle 
welke industrieele ondernemingen groote behoefte hebben 
aan sneller verkeersmiddel en niet zullen worden geholpen 
door eene tram, wat men bij ervaring weet. 

In het adres van den raad der gemeente Eminen wordt 
in het bijzonder aangetoond dat voor die gemeente, wegens 
den grooten afstand van den naastbijzijnden spoorweg, 
5'/, uur en meer, de allergrootste behoefte bestaat aan 
eene goede verbinding met het algemeen spoorwegverkeer, 
juist omdat zij in een tijdperk van zoo groote ontwikkeling 
verkeert, dat er geene gemeente in ons vaderland zal zijn 
aan te wijzen, die haar daarin ter zijde streeft. Reden 
van die enorme onwikkeling is de exploitatie harer hooge 
venen, welker oppervlakte 18 000 hectaren bedraagt. De 
bevolking, die in 18^0, toen er nog geene kanalen waren, 
bedroeg 2699, klom, na de verlenging van de Hooge-
veensche vaart tot in Bargervenen en het aansluiten van 
het Oranjekanaal met die venen in 1860 tot 3783 en be-
draagt thans 16 536. Even sterke toeneming der bevolking 
aan te nemen voor de komende 25 jaren acht men nietover-
dreven, zoodat het zielental dan zal bedragen 30 000. 

De uitvoering der plans van veenexploitatie moet die 
vermeerdering der bevolking noodwendig met zich brengen. 
Het is ontegenzeggelijk zeer in 's Rijks belang te achten 
dat voor eene arbeidersbevolking, die verschillende deelen 
van het Rijk moet verlaten, omdat het werk waarvoor zij 
geschikt is, daar ten einde loopt, eene nieuwe streek als 
de gemeente Emmea wordt gevonden, waar zij weder een 
bestaan kan vinden. 

In verschillende gemeenten van het zuidoosten van 
Friesland zou men letterlijk ten einde raad zijn geworden, 
ware de gemeente Emmen niet het toevluchtsoord geweest 
voor een deel van hunne te groot geworden arbeiders-
bevolking. 

Voor de uitvoering der plans van veenaanleg over de 
geheele veenoppervlakte, moet in de gemeente Emmen 
eene totale lengte van 900 000 meter = 1 6 2 uren gaans 
scheepvaartwateren (kanalen, hootd- en plaatswijken) 
worden gegraven , voor rekening van de eigenaren der venen. 

De kosten hiervan op f 600 per 100 meter lengte ge-
raamd , beloopen f 5 400 000 
of indien men aanneemt dat dit hoofdzakelijk 

f eschiedt van 1860—1940, alzoo in 80 jaren 
67 500 in het jaar. 
Daarbij komen 300 bruggen a f 2 000 . 600 000 

200 draaivouders a f 200 40 000 

Samen . . f 6 040 000 
Meer dus dan 6 millioen zal door de eigenaren zelf worden 

uitgegeven voor een en ander. 
Mijnheer de Voorzitter! Niemand zal, gehoord al het-

geen door ons uit de verschillende adressen werd mede-
gedeeld , kunnen ontkennen, dat de totstandkoming van 
een spoorweg, als daarin bedoeld, in die streken wordt 
beschouwd als een zeer gewichtig, noodzakelijk iets. 

Wordt de aanleg van spoor- en tramwegen , ter ver-
meerdering van bloei en welvaart vrijwel algemeen noodig 
geacht, in de bedoelde streken moet, indien de gegevens 
juist zijn , zeer stellig daartoe zoo spoedig mogelijk worden 
overgegaan. 

De totstandkoming van den spoorweg ware verzekerd 
geweest, indien de Regeeri'ng geen verkeerden weg had 
ingeslagen, kan nog een feit worden indien een andere 
weg wordt gevolgd, — aldus het oordeel van adressanten , 
op welk oordeel zij een verzoek om tusschenkomst dezer-
zijds gronden. 

Daargelaten de vraag of de Kamer in deze kan tus-
schenbeide komen , staat vast, dat, om een juist oordeel 
te kunnen vellen , noodig is ook van Regeeringswege alle 
inlichtingen te ontvangen. Dit is te meer noodig omdat 
wij daardoor in staat zullen worden gesteld het oordeel 
te kennen van den tegen woord igen Minister van Water-
staat , Handel en Nijverheid. 

Wat ook de uitslag der latere overwegingen van de 
Kamer moge zijn, dat omtrent deze aangelegenheid zoo 
spoedig mogelijk worde beslist achten wij zeer gewenscht. 

Tal van aanvragen toch om concessie en subsidie voor 
den aanleg van nieuwe verkeerswegen in die streken werden 
zoowel door besturen als particulieren aangehouden , omdat 
men omtrent de al of niet totstandkoming van den Noord» 
ooster-Locaalspoorweg nog in het onzekere verkeert. 

Onderwijl verloopt de tijd en worden bloei en welvaart 
niet bevorderd, zooals dat gebiedend noodig is. 

Uwe Commissie heeft de eer op al deze gronden de 
Kamer voor te stellen voormelde adressen met de daaraan 
toegevoegde te verzenden aan Zijne Excellentie den heer 
Minister van Waterstaat, Handel en Nijverheid, met ver-
zoek om inlichtingen. 

2°. Een adres, gedateerd 10 Maart 1894, van Jan Veld-
man Ezn. en Chs. de Haan, wonende te Joure, zich noe-
mende voorzitter en secretaris van het bestuur der ver-
eeniging van verveners der lage veenen in Friesland , met 
daaraan gehechte bijlage, zijnde »eene Memorie van Toe-
lichting , behoorende bij het adres van de Vereeniging van 
verveners in Friesland, dd. Maart 1894. 

Uwe Commissie heeft de eer, uit overweging dat thans 
eene Commissie van Rapporteurs is gekozen over een bij 
de Kamer aauhangig wetsontwerp op de verveningen, 
waarop dit adres betrekking heeft, voormelde stukken te 
stellen in handen dier Commissie tot afdoening. 

De Kamer vereenigt zich achtereenvolgens met de 
voorgestelde conclusiën. 

Overeenkomstig art. 48 van het Reglement van Orde 
worden de notulen van het verhandelde in deze vergadering 
gelezen en goedgekeurd. 

De Kamer gaat tot nadere bijeenroeping uiteen. 


